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سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس:
به رفع تحریم ها، امیدواریم

 نه خوش بین
ابوالفضل عمویی سخنگوی کمیســیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی درباره دور جدید 
مذاکرات هسته ای در دوحه، گفت: ما از تمایل آمریکا برای 
بازگشت به میز مذاکره این برداشت عمومی را کرده ایم که 
آن ها تحریم ها را رفع خواهند کرد؛ امید داریم این برداشت 
حقیقت پیدا کند، اما هنوز نمی توانیم اظهار خوش بینی 
قطعی کنیم. وی تأکید کرد: خوش بینی واقعی مبتنی بر 
توانمندی های داخلی کشور است؛ توانمندی های ما در 
حوزه هسته ای و سایر موضوعات نشان داده که می توانیم 
با تکیه بر آن ها به آینده خوش بین باشــیم. سخنگوی 
کمیسیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس در 
خصوص ازسرگیری مذاکرات در دوحه گفت: مذاکراتی 
که در دوحه برنامه ریزی شده، ادامه مذاکرات وین است و 
مدل پیشنهادشده روند گفت وگوها برای حل موضوعات 
باقی مانده را تسریع می کند. عمویی اضافه کرد: در وین به 
متن پیش نویس دست پیدا کرده ایم اما برخی موضوعات 
اختلافی در این پیش نویس باقیمانده است و اغلب آن ها 
مربوط به تحریم هایی است که آمریکا می خواهد آن ها را 
حفظ کند، اما جمهوری اسلامی برای احقاق منافع مردم 
کشور به دنبال حذف و رفع این تحریم ها است. مقررشده 
مســیر مذاکرات در یک کشور همسایه ایران با سرعت 
بیشتری پیش رود و اگر آمریکا آماده رفع تحریم ها باشد، 
مذاکرات به نتیجه خواهد رســید. وی با تأکید بر اینکه 
مأموریت اصلی هیئت مذاکره کننده ایران در دوحه، حفظ 
منافع ملی کشور است، گفت: البته ما نیز به عنوان مجلس 
شورای اسلامی در کمیسیون امنیت ملی، گزارش هایی 
از رونــد مذاکرات دریافت خواهیم کــرد و پس از پایان 
مذاکرات با مقامــات ذی ربط دیدار می کنیم تا مباحث 
مذاکرات را ارائه کنند. مجلس تأکید دارد رفع تحریم ها به 
نحوی لحاظ شود که آثار اقتصادی آن در معیشت مردم 
محسوس روشن باشد. نماینده مردم تهران در مجلس در 
پاسخ به این سوال که آیا تغییری در سیاست ها طرفین به 
وجود آمده است؟ گفت: سیاست های ما در دوحه همان 
سیاست های سابق است. وقتی آمریکا اعتراف می کند که 
اعمال سیاست فشار حداکثری علیه ایران شکست خورده 
اســت، باید آمادگی لازم را برای کنار گذاشتن تحریم ها 
داشته باشد. عمویی خاطرنشان کرد: علیرغم آنکه ما به 
اصل صدور قطعنامه در شــورای حکام و تلاش آمریکا و 
اروپا به عنوان بانیان صدور آن منتقد هســتیم، اما روند 
مذاکرات وین برای حفظ حقوق مردم و رفع تحریم ها در 

غالب جدید در دوحه پیگیری خواهد شد.

نقوی حسینی: بدون احزاب
 قوی نمی توان از نظام پارلمانی 

سخت گفت
سیدحسین نقوی حسینی سیاستمدار اصولگرا و نماینده 
ادوار مجلس در پاســخ به این پرسش دیده بان ایران که 
آیا افقی برای استقرار نظام پارلمانی در کشور وجود دارد، 
گفت: برای رسیدن به نظام پارلمانی باید ساختار سیاسی 
و مناسبات قدرت تغییر کند و با اصلاح قانون انتخابات 
مجلس نمی توان به نظام پارلمانی رسید ؛ بنابراین نظام 
پارلمانی از دل اصلاح قانون انتخابات حاصل نمی شــود. 
این عضو ســابق پارلمان خاطرنشــان کرد: طرحی که 
اکنون در کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس مطرح 
است فقط نظام انتخاباتی اکثریت نسبی-شهرستانی را 
به اکثریت نسبی استانی-شهرستانی تغییر می دهد. این 
طرح اصلاح شــده طرح انتخابات اســتانی است که در 
مجلس نهم و دهم هم مطرح شد، اما در این طرح مجدداً 
به شهرستان ها اصالت بیشتری داده شده ولی کرسی ها 
به اکثریت نسبی دارای پایه رأی شهرستانی اختصاص 
می یابد و هدف آن هم ارتقای کیفیت و سطح منتخبین 
است اما انتخابات را خیلی پیچیده می کند. نقوی حسینی 
با اشــاره به وجود یک ابهام در طرح برخی نمایندگان 
برای تغییر ســازوکار انتخابات مجلس، اظهار داشت: در 
این طرح از لیســت و انتخابات لیستی صحبت شده اما 
مشــخص نشده که این لیست ها را چه کسی یا گروهی 
باید بدهد، مگر نظام سیاسی ما نظام حزبی است که ارائه 
لیست حزبی صورت پذیرد، اگر نظام سیاسی حزبی بود 
و دو یا سه حزب عمده و اصلی باهم رقابت می کردند این 
طرح قابلیت مطرح شدن داشت اما وجود چند صد حزب 
و گروه با دیدگاه های مختلف، این سوال را مطرح می کند 
که این احزاب چگونه لیست بدهند تا کرسی های پارلمان 
را به دســت آورند. نماینده ادوار مجلس تأکید کرد: باید 
ابتدا زمینه شکل گیری احزاب قوی فراهم شود تا قابلیت 
ارائه لیست برای آن ها فراهم گردد تا مشخص شود چند 
صد حزب چندنفره و بدون گستره تشکیلاتی در کشور 
و استان ها برای انتخابات لیست بدهند. این سیاستمدار 
اصولگرا با هشــدار نسبت به برخی آسیب های انتخابات 
لیستی، بیان داشت: اگر انتخابات لیستی شد منتخبین 
فقط متعهد به صاحبان لیســت ها می شــوند و مردم از 

صحنه مستقیم خارج می شوند. 
نظام جمهوری اســلامی یک نظام »مردم پایه« است و 
مردم مسئولیت خط مقدم حضور در صحنه را بر عهده 
دارند و رابطه آن ها با منتخبین و نمایندگانشان مستقیم 
و بدون واسطه است. سخنگوی اسبق کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی پارلمان به دیده بان ایران گفت: 
ایــن طرح مردم را به خط دوم می فرســتد و به تبع آن 
منتخبین و نمایندگان از مردم جدا می شوند و لیست ها 
جای انتخاب مســتقیم آن ها را می گیرد. در عین اینکه 
باید توجه داشته باشیم که در مجلس اکثریت حدود صد 
و هفتاد کرسی تک نفره شهرستانی وجود دارد، این طرح 
چگونه می خواهد آن ها را قانع کند که از انتخاب مستقیم 
مردم به انتخاب لیســتی تن بدهند. نقوی حسینی در 
پایان گفت: طرح انتخابات لیســتی آورده ای برای مردم 
ندارد و به پایه مردمی نظام اضافه نمی کند؛ بلکه برعکس، 
از پایه مردمی نظام می کاهد و بعید می دانم نمایندگان به 

این طرح رأی بدهند.

خبر

همدلی|  سیدابراهیم رئیسی رئیس جمهوری 
همچنان در فــاز نادیده گرفتن مشــکلات 
کشــور است. به خصوص او تلاش می کند که 
وضعیت سخت معیشــتی این روزهای مردم 
را نبیند. او دیروز در آیین گرامیداشت هفته 
ازدواج صبحت کرد و در خلال سخنان خود 
بر آن بود تا جوانان را تشــویق به ازدواج کند. 
رئیسی همچنان سعی می کند که وعده دهد 
و بگوید که اگر مردم خودشــان کمی نسبت 
به تجملات بی تفاوت باشند می توانند زندگی 
کننــد؛ موضوعی که البته کارشناســان نظر 
دیگری درباره آن دارند. از ابتدای سال جاری 
وضعیت تورم باعث اعتراض اقشــار مختلف 
شده است. این موضوع را نمایندگان مجلس 
شــورای اســلامی نیز بارها تأییــد کرده اند. 
بسیاری می گویند مســئله تحریم ها در این 
میان خیلی مهم است که دولت تلاش می کند 
آن را نادیده بگیرد. رئیسی و همکارانش از ابتدا 
اعلام کردند که قصد دارند مسئله تحریم های 
بین المللی ایــران را نادیــده بگیرند. منتها 
آنان تأکید داشــتند که می خواهند وضعیت 
معیشــتی مردم را بهبود ببخشند؛ موضوعی 
که تابه حال نه تنها رخ نداده بلکه آمارها نشان 
می دهد اوضاع نگران کننده است. سید ابراهیم 
رئیسی صبح دیروز )جمعه( در جشن وصال 
و آیین گرامیداشــت هفته ازدواج که در تالار 
وحدت برگزار شــد با توجه به جایگاه ازدواج 
در دیــن مبین اســلام و دیگر ادیــان الهی، 
گفــت: »راهکار خانواده ســازوکار مربوط به 
خــود را دارد و باید این امــر معروف ترویج 
شود. عشق ورزیدن، مودت و دلدادگی اساس 
زندگی است. ازدواج امر بسیار مبارکی است. 
نگران معیشت هم نباشید. هیچ کس نبوده که 

معیشتش بعد ازدواج بدتر شده باشد.«
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنانش به 
تبیین وظایف و اقدامات دولت برای تسهیل 
امر ازدواج پرداخت و گفــت: دولت به عنوان 
کارگــزار نظام اســلامی خــود را موظف به 

حمایت از امر ازدواج می داند.
رئیسی یکی از مهم ترین مســائل در ازدواج 
آسان را پرهیز از تشریفات زائد عنوان کرد و 
گفت: علاوه بر مهریه های گزاف، تشریفات زائد 

هم مانع از ازدواج آسان می شود.
رئیس جمهور در همین راستا به دبیر شورای 
عالــی جوانــان مأموریت داد ظــرف ۱۵روز 
آیین نامه ای را برای برگزاری مراســم  ازدواج 
در مراکز فرهنگی و تفریحی دولتی در سراسر 
کشــور تهیه و ابلاغ کند. رئیسی تسریع در 
پرداخت تســهیلات بانکی برای ازدواج را نیز 
مورد تأکید قرار داد و گفت: »تسهیلات اگر به 
موقع در اختیار دختر و پسری که می خواهند 
ازدواج کنند قرار نگیرد یا به ســختی به آن ها 
پرداخت شود موجب تضییق است؛ قبلًا هم 
گفته ام تســهیلات باید تســهیلات باشد، نه 
تضییقات. بانک ها نباید در این زمینه خلاف 
مصوبات عمل کنند.« رئیس جمهور بر همین 
اســاس بانک مرکزی را ملزم کرد که ظرف 
۱۵روز آیین نامه ای را برای تسریع و تسهیل 
در پرداخــت وام ازدواج از »حیــث وثایق و 
تضامین« و تعیین »سقف زمان انتظار« تهیه 
کند که بر اساس آن زوجین بدانند ظرف چه 
مدتی وامشان پرداخت می شود. رئیسی بانک 
مرکزی و وزارت اقتصاد را نیز مأمور نظارت بر 
روند پرداخت تسهیلات ازدواج کرد و متذکر 
شد اگر بانکی در پرداخت تسهیلات مرتکب 

تخلف شد حتماً با آن برخورد قاطع شود.
اما رئیســی رئیس جمهور دیروز به مســئله 
مسکن هم اشــاره کرد. او به مشکل زوجین 

جوان برای تأمین مسکن پرداخت و از وزارت 
راه و شهرسازی خواست که زوجین جوان را 
در اولویت واگذاری مسکن قرار دهد. رئیسی با 
تأکید بر ساخت چهار میلیون مسکن در چهار 
سال به عنوان نیاز کشور تصریح کرد: »دولت 
برای ساخت مســکن، زمین تهیه می کند و 
وزارت راه و شهرسازی برای تسریع در این کار 
می تواند در قالب تعاونی با در اختیار قرار دادن 
زمین و پرداخت تسهیلات و امکانات، از خودِ 
جوانان هم در ساخت مسکن کمک بگیرد.« 
رئیســی در حالــی از این موضــوع صحبت 
می کند که ساخت سالی یک میلیون مسکن از 
وعده های جنجالی او از زمان انتخابات ریاست 
جمهوری تا کنون بودن اســت. موضوعی که 
حتی خودش هم چند وقت پیش منتقد آن 
شد. رئیسی چندی پیش بدون اینکه خودش 
را مسئول اجرای وعده خودش بداند از شخص 
و نهاد مجهولی به خاطر اجرایی نشــدن این 
وعده در سال اول دولت انتقاد کرد؛ اما حالا و 
همین وعده ای را که محقق نشده است دوباره 
به جوانان برای ازدواج می دهد. نکته این است 
که حالا در سه سال آینده هر سال دولت باید 
حداقل یک میلیون و 300هزار واحد مسکونی 
بســازد تا وعده رئیس جمهوری محقق شود. 
البتــه که هنوز در این مســیر حرکت نکرده 
اســت. ضمن اینکه نرخ های کرایه مسکن در 
شــهرهای مختلف به خصــوص در تهران در 
ماه های اخیر باعث نارضایتی عمومی شــده 

است.
 شعارهای متضاد

دراین باره ســعید شــریعتی فعال سیاســی 
اصلاح طلــب در گفت وگو بــا ایلنا می گوید: 
»آقای رئیســی در مناظــرات انتخاباتی این 
وعده ها را داده است، وزرای ایشان در جلسه 
رأی اعتمــاد مطالبی را بیــان کردند که اگر 
بررســی کنیم بعــد از یک ســال می توانیم 
نشــان دهیم که عموماً این وعده ها و شعارها 
با یکدیگر تضاد دارد و قابل جمع نیســتند و 

سازگاری درونی ندارند.«
وی با اشاره به این که وعده ساخت یک میلیون 
مسکن در شرایطی داده می شود که ناترازی 
بودجــه وجــود دارد، گفت: »اگــر از فروش 
یک و نیم میلیون بشــکه نفت و درآمدهای 
پیش بینی شده و درآمدهای حاصل از مالیات 
مبتنی بر یک فعالیت رونق اقتصادی در کشور 
این منابع تأمین شــود که معتقدم نمی شود 
بازهم به ساخت یک میلیون نمی رسید، زیرا 
آن یــک و نیم میلیون بشــکه نفتی که قرار 
بود بفروشــیم از اوایل اردیبهشــت به کمتر 
از ۵00هزار رســیده اســت، از سوی دیگر با 
تخفیفاتی هم که می دهیــم هرگز به بالای 

۱00دلار نمی توانیم بفروشیم. از طرفی دیگر 
هنگامی که تولید ناخالص ملی پایین است، 
سهم مالیات دولت هم تحقق پیدا نمی کند. 
در خود بودجه ۱۴0۱ هــم حدود 300هزار 
میلیارد کســری بودجه وجود دارد، بنابراین 
نمی توان منابع لازم برای تحقق نهضت ملی 
مسکن ســازی یک میلیون مســکن را فراهم 
شود.« شریعتی افزود: »برای راه اندازی ساخت 
مســکن مگر اینکه چاپ پول بدون پشتوانه 
داشته باشیم، همان کاری که احمدی نژاد کرد 
و ۴0هزار میلیارد تومان پول بدون پشتوانه در 
زمان مسکن مهر چاپ کرد و ضربه سنگینی 
به اقتصاد کشور زد، این اتفاق لاجرم می افتد! 
مشــاهده می کنید این ها قابل جمع نیست، 
یعنی نمی شود هم تورم را جمع کنید هم پول 

بدون پشتوانه چاپ کنید.«
 هزینه ای برای نسل آینده

دولــت درحالی که به نظر می رســد توجهی 
بــه مذاکرات هســته ای و تحریم ها ندارد که 
کارشناسان معتقد هســتند معیشت روزانه 
مردم تحت تأثیر تحریم های بین المللی است؛ 
موضوعی که رئیس جمهوری همچنان اصرار 
دارد آن را نادیــده بگیرد. این عضو شــورای 
مرکزی حزب اتحاد ادامه داد: »یک سال است 
که دولت در دســت دولتمردان جدید است، 
ســوال می کنیم تورم را از 3۷درصد تحویل 
گرفتید در حال حاضر کجا هستیم؟ نمی گویم 
رســاندید به دو درصد، بالاخره شــاخص ها 
مشــخص اســت. دلار را ۲3تومــان تحویل 
گرفتید امروز کجاست؟ نزدیک ۲۵درصد روی 
دلار ظرف یک سال گذشته رفته است. حرف 
این است یکسری شــاخص ها باید بر مبنای 
آمارهای موجود بر اســاس روندی مقایســه 
شــود تا ببینیــم این روند به ســمت بهبود 
اســت یا بد است؟ آنچه مشهود این است که 
دولــت در تمام بازارها به دلیل تورم و تحریم 
و رکود هیچ کدامشــان را نتوانسته حل کند. 
بازارها به هم پیوسته هستند و این ادعا را هم 
نمی توانیم داشته باشیم که تحریم ها را خنثی 
کرده ایم. خنثی کردن تحریم ها معنایش این 
است که ما ســرمایه ها و دارایی ها را به ثمن 
بخس می فروشــیم، این خلاصه تحریم دور 
زدن و خنثی ســازی تحریم است. شما ناچار 
هستید برای اینکه تحریم ها را دور بزنید نفت 
را 30 الی ۴0 دلار زیر قیمت جهانی بفروشی! 
یعنی دارایی های نســل های بعد را بفروشی 
برای اینکه تحریم هــا را خنثی کنید به جای 
اینکه از مســیر مذاکره و دیپلماسی و برجام 
مشکلات را حل کنید لقمه را دور سر خودمان 
می چرخانیم و هزینه سنگینی را به این نسل 
و نســل های آینده تحمیــل می کنیم که در 

این میان کلی رانت و فســاد شکل می دهیم 
و جیب یکســری مافیای داخلی و خارجی را 

پر می کنیم.«
 فلاکت مردم به روایت نمایندگان

موضوع انتقاد از وضعیت اقتصادی کشور در 
یک سالگی دولت ســیدابراهیم رئیسی تنها 
یک موضوع سیاســی و اختــلاف در روایت 
نیست. موضوعی است که حالا اصولگرایان و 
نمایندگان مجلس که حامی رئیسی بوده اند 
نیــز بــه آن می پردازند. اعظمی ســاردویی 
سخنگوی کمیسیون کشاورزی مجلس گفته: 
»موج بعدی کوچک تر شدن و کاهش قدرت 
خرید مردم در راه است و امیدواریم مذاکرات 
برجام به نتیجه برسد، علی رغم اینکه عده ای 
تأثیر برجام را در اقتصاد کشور انکار می کنند 

اما قطعاً در بازار تأثیرگذار خواهد بود.«
به گزارش شفقنا ذبیح الله اعظمی ساردویی در 
خصوص واردات نهاده های دامی پس از حذف 
ارز ترجیحی، گفت: »حذف ارز ترجیحی یکی 
از ضروریات بود کــه دولت به عنوان جراحی 
اقتصادی در دســتور کار قــرار داد و مجلس 
هم اختیــار آن را به دولت داد لذا ما از دولت 
گله داریم که وقتی در رابطه با روند حذف ارز 
ترجیحی موردانتقاد مردم قرار می گیرد، توپ 

را به زمین مجلس نیندازد.«
او با اشاره به کوچک شدن سفره مردم، اظهار 
کــرد: »گاوداری  صنعتی کــه روزی ۱۱هزار 
لیتر شیر تولید می کرد، ۱0هزار لیتر آن برای 
تولید شیر خشــک اختصاص می یابد و فقط 
هزار لیتر آن در بازار توزیع می شــود؛ لذا این 
امر قدرت خرید مردم را کاهش داده اســت؛ 
بنابرایــن علاوه بر افزایــش قیمت، با کمبود 
کالا هــم مواجه هســتیم. با اینکــه وزارت 
جهاد کشاورزی ســه شرکت مادر تخصصی 
دارد، اما واردات نهاده هــای دامی در اختیار 
شرکتی قرار گرفته است که منابع مالی ندارد 
و به صورت صــوری محصولاتی را در معرض 
دید کشــاورزان و دامداران قرار دادند و آن ها 
هم در ســامانه بازارگاه محصول را خریداری 
کردند درحالی که اصلًا محصولی وجود نداشته 
اســت که قوه قضاییه به آن ورود کرده و ما 
هم در کمیسیون آن را پیگیری می کنیم. ما 
ارز ترجیحی را حذف کردیم که فســاد جمع 
شــود اما اتفاقی که مجدداً در حوزه واردات 
نهاده های دامی رخ داده، فســاد محرز است و 
انتظار ما از وزیر جهاد به عنوان کســی که در 
مجلس هم حضور داشــت این اســت که در 
انتخــاب مدیرانش دقت کند؛ زیــرا با وجود 
منابع بسیاری که در کشور داریم، وضعیت فقر 
و فلاکتی که در بین مردم مشاهده می شود، 

زیبنده ایران اسلامی نیست.«

رئیس جمهوری بدون توجه به وضعیت اقتصادی کشور وعده می دهد

مشوق بی پشتوانه رئیسی برای ازدواج جوانان

همدلی| حجت الاســلام سید حســن خمینی در دیدار با 
جمعی از جانبازان واقعه هفتم تیر، به بازخوانی شــخصیت 
مرحوم شــهید بهشتی پرداخته است. او مثل همیشه تلاش 
کرده از این فرصت برای انتقاد از وضعیت موجود اســتفاده 
کند و با بازخوانی شخصیت های مهم انقلاب اسلامی نسبت 

به وضعیت موجود به شکل ضمنی معترض شود.
سید حسن خمینی در ســخنان خود اظهار کرد: »علاوه بر 
مظلومیت، آنچه مرحوم آقای بهشــتی را در میان اقران خود 
متمایز می کرد و همه روی آن تفاهم داشــتند این بود که او 
نماد »عقلانیت« است. البته بعضی ها این ویژگی را به »وقار« 
تعبیر می کنند، اما وقار صرفاً در رفتار فردی اســت؛ مرحوم 
آقای بهشــتی فراتر از رفتار، در گفتــار، کردار و عملکردش 

عقلانیت داشت.«
یادگار امام اظهار داشــت: »آقا موسی صدر که خیلی هم به 
آقای بهشــتی نزدیک بودند نیز همین گونه بود. همه کسانی 
کــه در رابطه با آقای صدر صحبت می کنند همین مطلب را 
می گویند و کسانی که از نزدیک آشنا هستند، این دو نفر را تا 
حدی زیادی مطابق هم می دانند. البته آقا موسی چند سالی 
بزرگ تر از آقای بهشتی بوده و به همین دلیل هم می گویند 

شاید آقای بهشتی تحت تأثیر ایشان هم بوده است.«
وی با اشــاره به اینکه عقلانیــت در دو حوزه نظری و عملی 
مطرح می شود، تصریح کرد: »پایه عقلانیت نظری این است 
که انســان حرف بی دلیل را نپذیرد یا بی دلیل سخنی را رد 

نکند. عقلانیــت عملی یعنی اینکه منافع کاری که می کنید 
باید بیشتر از هزینه اش باشد؛ یعنی حتی اگر هزینه و فایده 
کاری که می کنید مســاوی اســت، باز هــم آن کار عقلانی 
نیســت. چون جمع جبری آن صفر می شود؛ پس چرا آن را 

انجام دهید؟!«
وی ادامه داد: »راه دوم رســیدن به الگوی شــهید بهشتی، 
رسیدن به عقلانیت عملی است. هیچ ایرادی ندارد که انسان 
بعــد از مدتی اگر فهمید این راه جواب نمی دهد، راه را تغییر 
داده و راه کم هزینه تــر را انتخاب کند. ما هدفی که داریم را 
در نظر بگیریم و یادمان نرود برای آنچه مســیرهایی وجود 
دارد؛ دائم خودمان را در آن مسیرها ارزیابی کنیم. همه خطا 

می کنند، ولی پافشاری بر خطا نکنیم؛ چراکه هیچ کس از ما 
انتظار عصمت ندارد، ولی انتظار عدالت دارند.«

سید حســن خمینی با تأکید بر اینکه شــخص امام مظهر 
عقلانیت اســت، اظهار داشــت: اتفاقاً »انقــلاب« در مقابل 
»عقلانیت« نیست، بلکه انقلاب جایی ارزش دارد که عقلانی 
باشــد؛ یعنی شما می گویید نبود این سیستم از بقاء آن بهتر 
است و تحت هر شرایطی باید از سر راه برداشته شود. قاطبه 
مردم ایران تشــخیص دادند و بزرگ تریــن دلیل عقلانیت 
این فعل این اســت که جامعه عقــلا یکپارچه این مطلب را 

خواستند.
سید حســن خمینی اظهار داشــت: »باید مشکلات جامعه 
مطابــق همان آرمان ها حل شــود. آن آرمان ها اســتقلال، 
آزادی، پیشرفت، رفاه مردم، دنیای بهتر، آخرت بهتر و پیاده 
شــدن احکام دینی بوده اســت. این ها را ارزیابی کنیم و اگر 
راه عاقلانــه ای دارد همان را انتخاب کنیــم. راه عاقلانه کار 

پرفایده تر و کم هزینه تر است.«
وی تأکیــد کرد: »اگر می گوییم مرحوم آقای بهشــتی نماد 
عقلانیت است، امروز هم ما به این عنصر نیاز داریم. چرا امام 
تعبیر داشته اند که باید »همه با هم« باشند؟ برای اینکه اگر 
همه با هم باشند راه را کم هزینه تر و فایده را بیشتر می کند. 
حتی اگــر یک گروه خاص بتواننــد به تنهایی هم به مقصد 
برســند- که محل تأمل اســت- ولی اگر همه با هم باشند 

راحت تر، کم هزینه تر و پرفایده تر به آن هدف می رسند.«

سید حسن خمینی:

 »انقلاب« مقابل »عقلانیت« نیست

کنعانی مقدم:
قالیباف برای انتخابات مجلس

 به دنبال یارگیری است
یک فعال سیاسی اصولگرا گفت: با توجه به نزدیک شدن به 
انتخابات مجلس، طبیعی است که قالیباف مواضع خود را 
شفاف تر بیان کند و جریان اصولگرایی را خط کشی شده تر، 
ترســیم کند تا بتواند یارگیری خود را در چند ماه آینده 
داشته باشد. همچنین مجلس آینده می تواند مقدمه ای برای 
چهاردهمین انتخابات ریاست جمهوری یعنی دو انتخابات 
بعدی باشــد. حسین کنعانی مقدم، فعال سیاسی اصولگرا 
در گفت وگو با ایلنا، در پاســخ به این ســوال که با توجه 
به صحبت های آقای قالیباف خطاب به ســوپر انقلابی ها، 
منظور رئیس مجلس از ســوپر انقلابی ها کیست و آیا به 
فشــارهایی که این روزها به او وارد می شــود اشاره دارد یا 
خیر گفت: آقای قالیباف یک تعریفی از جریان اصولگرایی 
و یک تعریفی از جریان انقلابی دارد. خود ایشــان هم به 
دنبال نواصولگرایی هستند؛ بنابراین او کسانی که اصولگرا 
هستند را قبول دارد اما کسانی را که سوپرانقلابی معرفی 
می کند و افراطی هســتند را قبول ندارد. از منظر سیاست 
همیشه با این جامعه زاویه داشته و درگیر بوده است. وی 
افزود: بنابراین چون به انتخابات مجلس نزدیک می شویم، 
طبیعی است که ایشان مواضع خود را شفاف تر بیان کند و 
جریان اصولگرایی را خط کشی شده تر، ترسیم کند تا بتواند 
یارگیری خود را در چند ماه آینده داشته باشد. همچنین 
مجلس آینده می تواند مقدمه ای برای چهاردهمین انتخابات 
ریاست جمهوری یعنی دو انتخابات بعدی باشد. این فعال 
سیاسی اصولگرا گفت: سخنان ایشان ازاین جهت قابل تحلیل 
است که یک آتش ته گرفته ای را آماده کرده اند برای اینکه 
بتوانند رقبای خــود را در درون جریان اصلاح طلب کنار 
بزنند. الان رقابت ها حالت تحلیلی به خود گرفته اســت. 
پس ایشان چنین مواضعی را می گیرد و به هواداران خود 
می گوید مســیر خود را از کســانی که انقلابی نیستند و 
جزو محافظه کارانی که در جنگ شــرکت نمی کردند و در 
بحران هایی که وجود داشته کنار نشسته بودند اما اکنون 
می خواهند میدان دار انقلاب باشــند، جدا کنند. کنعانی 
مقدم در پاسخ به این ســوال که تفاوت سوپرانقلابی ها با 
جریان تندرو در کجا اســت؟ آیا می توانیم سوپرانقلابی ها 
را ادامه دهنده راه تندروها بدانیم، گفت: ســوپرانقلابی ها، 
تندروها و افراطی ها اصلاح طلب و اصول گرا نمی شناسند. 
در هر دو جناح بوده و هســتند. برای رســیدن به اهداف 
خودشــان قوانین را دور می زنند. اهل این هســتند که بر 
فتوای خودشان عمل کنند؛ بنابراین نمی توانیم بگوییم که 
ســوپرانقلابی های اصولگرا را تنها نقد کرده است. تندروی 
چپ گرا در ایران از اصلاح طلب ها شــروع شــد. بعد وارد 
جریان اصولگرا، میانه رو و اعتدال گرا شــد. به همین دلیل 
نمی شود گفت این سوپرانقلابی ها همان تندروها هستند. 
این فعال سیاسی در پاسخ به این سوال که آیا ادبیات آقای 
قالیبــاف در به کار بردن این کلیدواژه به نوعی برای فرار از 
مسئولیت اســت، گفت: تمام سیاست مدارانی که در رأس 
کار نیستند منتقد هستند و سعی می کنند با انتقاد رقیب 
خود را گوشه رینگ قرار بدهند. وقتی به منصب می نشینند، 
سعی می کنند دیگران را از رده انتخاباتی خارج کنند. چراکه 
این گونه قدرتشان را در ریاستشان استقرار می بخشند. اگر 
آقای قالیباف احســاس می کند که برای انتخابات نیاز به 
یارگیــری دارد، رفتاری طبیعی انجام داده اســت؛ اما اگر 
می خواهد بگوید که من می خواهم کار کنم اما نمی گذارند، 
عذر بدتر از گناه آورده اســت. کنعانی مقدم همچنین در 
پاسخ به این سوال که برخی می گویند آقای قالیباف هر جا 
کم می آورد برای فرار روبه جلو از حمله استفاده می کند. آیا 
به کار بردن اصطلاح سوپرانقلابی مصداق فرار به جلو است، 
گفت: خیر. چون آقای قالیبــاف از این حوادث زیاد دیده  
است. در طول مسئولیتی که داشته فراز و نشیب های زیادی 
دیده است. همیشه هم یک چهره تهاجمی بوده است؛ اما 
اگر بخواهد از این چهره استفاده کند و بگوید که به این علت 
نتوانستم به وظایفم عمل کنم، عذر بدتر از گناه آورده است.

جانشین فرمانده سپاه: دشمن به دنبال 
یارگیری در داخل است

ســردار دریادار پاســدار علی فدوی شامگاه پنجشنبه در 
یادواره شهدای شهرســتان جوین خراسان رضوی افزود: 
عظمت زنان و مادران شهید و همسران و فرزندان شهدای 
ما آن قدر زیاد است که تلاش های مذبوحانه آن ها در حوزه 
فرهنگ و عفاف دشــمن را با شکســت مواجه کند. وی 
ادامه داد: دلدادگان انقلاب اســلامی در صحنه های جنگ 
جــان خود را برای انقلاب در کف دســت گرفتند و امروز 
در صحنه های جدید با توانمندی هایی که در اختیار دارند 
دشمن را با شکست مواجه خواهند کرد. جانشین فرماندهی 
کل سپاه پاسداران گفت: هم اکنون بیش از ۴3سال است که 
جبهه حق اسلامی در برابر همه شرارت ها، ظلم ها و حملاتی 
که جبهه باطلِ شــیطان بــزرگ و هم پیمانان ضعیف او 
تشکیل داده اند ایستادگی کرده و هر روز شکستی جدیدتر 
را به آن ها تحمیل می کند. فدوی افزود: سال های طولانی 
است که به برکت خون شهدا و دلدادگی رزمندگان، اقدام 
علیه ایران اسلامی به ذهن هیچ دشمنی خطور نمی کند. 
حماســه بزرگی که رزمندگان اسلام در هشت سال دفاع 
مقدس آفریدند و تقدیم شهدای اسلام مهر تثبیتی بر این 
شــجاعت ها بود که هم اکنون بیش از 30سال می گذرد و 
حتی یک تیر به سوی انقلاب اسلامی شلیک نشده است. 
وی ادامه داد: همه قدرت ها و استعمارگران دنیا طی هشت 
ســال دفاع مقدس به این نتیجه رسیدند که این انقلاب 
بزرگ تر از حد تصور آنان اســت و نه تنهــا قدرت دفاع از 
خود دارد بلکه شکست را بر دشمنان خود تحمیل می کند. 
جانشین فرماندهی کل سپاه پاسداران افزود: هیچ کشوری 
جز ایران اسلامی در دنیا نیست که بتواند تمام تصمیمات 
خــود را در برابر ابرقدرت های ظاهری دنیا به منصه ظهور 
برســاند چرا که قدرت پوشالی دشمنان در دل رزمندگان 
اسلام هیچ تجلی و فروغی ندارد. فدوی ادامه داد: آنچه در 
قلوب رزمندگان اسلام تجلی دارد قدرت دلدادگان انقلاب 
اسلامی اســت که مقام معظم رهبری تصمیم می گیرد و 

آن ها با قدرت عمل می کنند. 

خبر


